
Dibuixant la Banyoles de les pr�ximes dues d�cades

DOCUMENT DE BASE La setmana passada, l'Ajuntament va donar llum verd a

l'avan�ament del nou pla general, que par teix del sup�sit que d'aqu� a dotze anys la ciutat,

que ara no arriba als 20.000 habitants, en tindr� 27.000

R. E.

El nou pla general (POUM) de Banyoles, que ha de marcar l'evoluci�

urban�stica de la ciutat en les pr�ximes dues d�cades, ja t� les

primeres traces, un esborrany que ha de servir de punt de par tida

per a l'elaboraci� del document def initiu. Aquest avan�ament del

pla, aprovat en l'�ltim ple municipal amb els vots favorables de

l'equip de govern (CiU i un regidor no adscrit) i el principal grup de

l'oposici� (Junts per Banyoles) i amb els vots contraris de la CUP i

ICV, �s el resultat dels primers mesos de treball de l'equip redactor,

que ha incl�s un proc�s par ticipatiu ober t als ciutadans.

L'avan�ament estar� en exposici� p�blica els pr�xims dos mesos, tot i que, si cal, aquest per�ode s'allargar�. Es

preveu tenir enllestit el POUM def initiu d'aqu� a dos anys, com a molt aviat.

Expandir-se, no

La idea central de la proposta Ðelaborada per t�cnics de la Generalitat, amb l'assessorament dels t�cnics

municipals i de l'arquitecte extern Esteve CorominasÐ �s, en paraules del primer tinent d'alcalde i responsable

d'Urbanisme, Miquel Vilanova, Òrecosir la ciutat i no pas estendre-la, fer que la ciutat sigui m�s compactaÓ.

Altrament dit: aprof itar les possibilitats que ofereixen les zones ja urbanitzades, abans que tocar les �rees que

f iguren com a s�l r�stic. A efectes pr�ctics, si aquest concepte s'acaba imposant, els futurs habitatges es

concentraran a la zona de Can Junc�, a l'entorn del passeig Moss�n Constans Ðon l'esborrany preveu

augmentar la densitatÐ i a la banda sud de Sota Monestir. Per contra, es proposa que la zona del cam� dels Prats

deixi de ser urbanitzable com f igura en el pla general vigent. La rehabilitaci� d'habitatges vells seria un altre

recurs en cas de demanda. Quant a s�l industrial, les illes a l'entorn de Can Junc� esdevindrien tamb� la

destinaci� dels tallers i les petites empreses que es creessin. ÒNo estem pensant en grans ind�stries, sin� en

empreses petites de productes amb valor afegitÓ, concreta Vilanova, que en la seva intervenci� en el ple

municipal en qu� es va aprovar l'avan�ament del pla va assegurar que ell era par tidari que la ciutat no creix�s.

M�s habitants

En canvi, la hip�tesi que serveix de punt de par tida per al pla general, s� que parla de creixement. Es pensa en

una Banyoles del 2026 amb 27.000 habitants (ara no arriba als 20.000) i que necessitaria entre 2.500 i 3.200

habitatges m�s dels que t� ara. Segons l'avan�ament, en el s�l urbanitzable actual que encara no s'ha

desenvolupat, s'hi poden fer 947 habitatges i avui el potencial de s�l urb� d�na per fer prop de 1.600 habitatges.

Llocs sensibles

Si hi ha una �rea que ha de ser motiu de debat �s Sota Monestir, on hi ha la majoria dels hor ts urbans i s'hi

conserven els c�lebres recs que donen personalitat al municipi, a m�s d'altres elements arquitect�nics d'inter�s

patrimonial. Abans que es comenc�s a treballar amb el POUM, es va iniciar un pla especial per a Sota Monestir,



que ara es t� en compte en l'avan�ament. L'opci� que s'hi proposa �s la conservaci� de bona par t dels recs i

hor ts i alhora l'ober tura d'uns carrers Ðamb els corresponents habitatgesÐ que connectin Canaleta i Can Puig

amb el centre.

L'altre indret susceptible de m�s discussi� �s probablement el front d'estany. En l'avan�ament encara no es toca,

per� s'entreveu que caldr� decidir q�estions com ara la limitaci� del tr�nsit de vehicles de motor i conver tir-ho

en una zona de vianants, tal com s'ha suggerit des d'alguns sectors.

Pocs equipaments

Com que es considera que, en aquest aspecte, la ciutat ja est� servida, no es preveu reservar espai per a nous

equipaments. Com a molt, caldria reservar lloc per a una nova escola de prim�ria.

Primeres cr�tiques

L'equip de govern insisteix que de moment no hi ha res decidit i que l'avan�ament �s tan sols el punt de par tida

per bastir el POUM def initiu. Mentre que el principal grup de l'oposici�, Junts per Banyoles, coincideix a fer

aquesta ref lexi� i ajorna les discussions i les possibles cr�tiques f ins que el POUM estigui m�s elaborat, els

altres dos grups de l'oposici� entenen que s'est� treballant donant per fet que s'ha de cr�ixer, una opci� amb la

qual no estan d'acord. Conseg�entment, ja han fet saber els seus arguments en contra del document. Per la

CUP, es par teix d'unes expectatives de creixement ÒdesmesuradesÓ, perqu� les dades amb qu� han treballat els

t�cnics s�n anteriors a l'esclat de la recessi� econ�mica. El fet que en el pla local d'habitatge es reconegui que

hi ha uns 800 habitatges buits �s un dels arguments usats per la CUP en contra del plantejament desarrollista

que, segons ells, t� l'avan�ament. El regidor Ferriol Mas� va aler tar de la possibilitat que el POUM sigui fruit

exclusivament de consideracions t�cniques. ÒL'urbanisme �s pol�tica amb maj�scules. Si no fem pol�tica

nosaltres, ens la faran els t�cnicsÓ, va avisar en el ple municipal. Referint-se a aspectes concrets de la proposta,

aquest grup va assenyalar el seu desacord amb el desenvolupament de Sota Monestir (Òes pot cohesionar, per�

no pas fent-hi carreteresÓ) i amb el fet que no s'aposti per una mobilitat sostenible, a c�pia de potenciar el

transpor t p�blic i la bicicleta.

El regidor d'ICV, Joan Luengo, no va desenvolupar el seu argumentari tant com Ferriol, per� va esmentar les que

probablement seran les l�nies mestres de l'apor taci� cr�tica dels ecosocialistes al POUM: l'avan�ament cont�

errors de diagnosi (Òla ciutat ja no creix en nombre d'habitantsÓ, asseguren), ja que es par teix de la idea err�nia

que cal cr�ixer i es podria relligar la ciutat sense crear Òbarris nousÓ. Aix� �ltim �s una refer�ncia al possible

desenvolupament de Sota Monestir, un tema que va servir a Luengo per criticar el proc�s par ticipatiu: segons el

regidor, de les reunions de treball, en va sor tir la conclusi� que Sota Monestir no s'havia de tocar, cosa que

l'avan�ament no ha tingut en compte.
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